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آیـــا دولـــت در نظـــر دارد پیـــش از تصویـــب دو 
کنوانســـیون مرتبط با FATF در مجمع تشـــخیص 
مصلحت نظام، نوعی FATF داخلـــی را اجرا کند؟ 
پاســـخ به این ســـؤال هنوز مشـــخص نیست، اما 
خود این سؤال پس از بازدید از پیش اعلام نشده 
روز گذشته رئیس جمهوری از وزارت دادگستری، 
مطـــرح شـــد. مســـعود پزشـــکیان در گفت و گو با 
وزیـــر، معاونان و مدیـــران این وزارتخانـــه، پس از 

بحث و بررســـی درباره راهکارهای مقابله با فساد، 
 FATF ایـــن ایده را مطـــرح کرد. وی گفت:»مـــا اگر
داخلـــی را اجرا کنیم، بســـیاری از مصادیق فســـاد 
بـــدون نیـــاز به حضـــور و رصـــد میدانـــی، صرفاً با 
رصد داده هـــا و اطلاعات، اصـــلاح و رفع خواهند 
شـــد؛ به این شـــکل حتی می توانیم دولـــت را نیز 

کوچک و چابـــک کنیم.«
منظـــور رئیس جمهـــوری از FATF داخلـــی، اجـــرا 
و اســـتفاده از ســـامانه های نویـــن و برخـــط و 
ســـازوکارهای علمـــی و فناورانـــه مقابله با فســـاد 
است. ســـازوکارهای ســـاده ای مانند اجرای طرح 
کاداســـتر یا اســـتفاده از کد ملی و کد پستی برای 

رهگیری انواع مبادلات، اعم از بانکی و ملکی. اما 
مقاومت برای اجرای این ســـازوکارها در سال های 
طولانی گذشـــته، به مانعی بـــرای مقابله جدی با 
فســـاد تبدیل شده اســـت. به دیگر ســـخن، اجرا 
نشـــدن FATF داخلی، همچنان برخی بسترهای 
بروز فســـاد را دســـت نخورده باقی گذاشته است؛ 
بســـترهایی که به نوبه خود باعـــث افزایش ابهام 
در کســـب ثروت یا تبـــادلات مالـــی و اقتصادی در 
جامعه می شـــود. ناشـــناخته بودن بخش عمده 
اقتصاد ایـــران بـــرای نظام های تحقیقـــی دولت، 

ناشـــی از همین امر است.
ایـــن همـــه در حالی اســـت که تصویـــب دو لایحه 

رئیس جمهوری در بازدید از وزارت دادگستری:

 با اجرای FATF داخلی
بسیاری از مصادیق فساد رفع می شود

 FATF ما اگر
داخلی را 

اجرا کنیم، 
بسیاری از 

مصادیق فساد 
بدون نیاز به 

حضور و رصد 
میدانی، صرفاً 
با رصد داده ها 

و اطلاعات، 
اصلاح و 

رفع خواهند 
شد. به این 
شکل حتی 

می توانیم 
دولت را نیز 

کوچک و 
چابک کنیم

باقی مانـــده و مرتبـــط بـــا FATF نیز در دســـتور کار 
مجمع تشـــخیص مصلحت نظام قرار دارد. لوایح 
پالرمو و CFT فعلاً در کمیســـیون مربوطه مجمع 
تصویب شده است. رئیس و دیگر اعضای مجمع 
هـــم در مقابـــل فشـــارهای رســـانه ای و سیاســـی 
مرتبـــط با بررســـی ایـــن لوایـــح، تأکیـــد کرده اند 
 FATF آنچـــه در دست بررســـی است، نه
بلکـــه دو لایحـــه پالرمو و CFT اســـت. بـــه هر روی 
دســـت کم می توان گفت در ســـال  جاری یا شاید 
تـــا پیش از پایـــان بهـــار، تکلیف ایـــن دو لایحه در 
مجمع تشـــخیص مصلحـــت نظام تعیین شـــود؛ 
تعییـــن تکلیفی کـــه باید ســـال ها پیـــش صورت 
می گرفـــت. اما چه پیـــش از این تعییـــن تکلیف 
و چـــه پس از آن، اجـــرای FATF داخلـــی می تواند 
بـــه عنوان دســـتور کار مشـــترک همه قـــوا و همه 
جریان هـــای سیاســـی قـــرار گیـــرد؛ جریان هایی 
کـــه چه به ظاهر یا بر ســـر اعتقاد، مبارزه با فســـاد 

یکـــی از راهبردهای اعلامی همه آنهاســـت.

مبارزهبافسادعِدهوعُدهنمیخواهد
رئیس جمهـــوری دیـــروز در وزارت دادگســـتری با 
درخواســـت مدیران ایـــن وزارتخانه بـــرای اعطای 
اختیـــارات و تأمین نیروی انســـانی بـــرای اجرای 
دقیق تر وظایـــف قانونی در زمینه مبارزه با فســـاد 

شد. مواجه 
مسعود پزشکیان پس از بیان اینکه درخواست ها 
بایـــد بـــه هیـــأت دولـــت ارائـــه و بررســـی شـــود، 
گفت:»ایـــن نکته مهم را در نظر داشـــته باشـــید 
که اجرای قانون از جمله در زمینه مبارزه با فســـاد 

لزوماً نیاز بـــه عِده و عُـــده ندارد.«
وی در تشـــریح اینکه چـــرا مبارزه با فســـاد عِده و 
عُـــده نمی خواهـــد، اضافـــه کرد:»امـــروز با کمک 
ابزارها و روش های نویـــن متکی بر تکنولوژی های 
مـــدرن، می توان بـــا تعریف عملیاتی کد پســـتی، 
کـــد ملی، کـــد کالا و اجـــرای برخـــی قوانین مثل 
ماده 169 قانـــون مالیات های مکرر تا حد بســـیار 

زیادی بســـتر وقوع فســـاد را از بین برد.«
رئیس جمهوری ادامـــه داد:»ما اگر FATF داخلی را 
اجرا کنیم، بســـیاری از مصادیق فســـاد بدون نیاز 

به حضـــور و رصد میدانـــی، صرفاً با رصـــد داده ها 
و اطلاعـــات، اصـــلاح و رفع خواهند شـــد. به این 
شـــکل حتـــی می توانیم دولـــت را نیـــز کوچک و 

کنیم.« چابک 

عدالت،نورچشمهرجامعه
پزشـــکیان در ادامـــه، عدالـــت را نور چشـــم هر 
جامعـــه ای توصیـــف و تصریـــح کرد:»اگـــر ایـــن 
ســـامانه های داده محـــور اجرا شـــوند، عدالت، 
انصـــاف و حـــق در جامعـــه اجرا خواهند شـــد.« 
وی این ســـؤال را طـــرح کرد که اگر کاداســـتر در 
کشـــور به طـــور کامل اجرا شـــده بود، آیـــا امروز 
شـــاهد زمین خواری، کوه خواری و جنگل خواری 
بودیـــم؟ وی در بخش دیگری از ســـخنانش، به 
برنامه هـــای دولـــت بـــرای تهیـــه طرح هایی در 
حمایت از معیشـــت اقشـــار محروم تـــر، بر پایه 
محوریت مســـاجد، محلات و خانواده ها اشـــاره 
کـــرد و گفت:»اگـــر بـــه دســـتورات و توصیه های 
اســـلام عمل کنیم، بســـیاری از مشـــکلات حل 

خواهند شـــد.«
رئیس جمهـــوری از بخش های نظارتـــی زیر نظر 
وزارت دادگســـتری و نیـــز دیگـــر دســـتگاه های 
نظارتـــی خواســـت اگـــر بـــه تخلـــف و اشـــکالی 
برخوردنـــد، منتظر نماننـــد تا بـــزرگ و عمیق تر 
شـــود، بعد بـــا آن برخـــورد کنند، بلکـــه »تخلف 
و متخلـــف را با نگاه اســـلامی ببینیـــد و از همان 
ابتـــدا به او تذکـــر دهید که اشـــتباهش را اصلاح 
کند. در ســـامانه های اطلاعاتی و هوشـــمند نیز 
ایـــن امکان را در نظر بگیرید کـــه بتوان تخلفات 
را در همـــان بدو وقـــوع کنترل و اصـــلاح کرد.«
پزشـــکیان همچنیـــن بـــر اصلاح برخـــی قوانین 
در زمینـــه تســـهیل فرزندخواندگـــی تأکیـــد و 
اظهارکرد:»قوانیـــن موجود در ایـــن رابطه حتماً 
بایـــد اصـــلاح شـــود. بـــه عنـــوان مثـــال اینکـــه 
دختران بدون سرپرســـت تا 18 سالگی در مراکز 
مراقبتـــی نگهـــداری شـــوند و بعد در این ســـن 
حساس رها شـــوند منطقی نیســـت، یا موضوع 
محدودیت هـــا در زمینـــه فرزندخواندگـــی بایـــد 

بازنگـــری و اصلاح شـــود.«

گزارش

برای رفع موانع و  تحقق شعار سال یعنی 
»سرمایه گذاری برای تولید«، چه اقداماتی در 

دستورکار قرار گرفت؟
یکی از دغدغه های دولت و شـــخص معـــاون اول رفع 
موانعـــی اســـت که چه بـــه صورت نوشـــته یا نانوشـــته 
وجـــود دارد و بایـــد برطـــرف شـــود. در ارتباط با شـــعار 
ســـال و تعیین مســـیرها و برنامه هایی برای تحقق آن، 
در روزهای ابتدایی سال جدید کارگروهی انتخاب شد.

 
اما برخی به تشکیل همین کارگروه انتقاد کرده 

و آن را یک اقدام شعاری دانستند. پاسخ شما 
چیست؟

در ایـــن کارگروه و بیـــرون از آن، دکتر عارف تأکید مؤکد 
داشـــتند که نباید با شـــعار ســـال و نامگـــذاری برخورد 
شـــعاری صورت گیـــرد. تأکید داشـــتند کـــه تحقق این 
شـــعار، نیازمند اهتمام همـــه ارکان حاکمیت اســـت. 
اما آنچه بـــه حوزه معـــاون اول رئیس جمهـــور مربوط 
می شـــود، تحقق شـــعار ســـال با ایجـــاد کارگروهی آغاز 
و در روزهای ابتدای ســـال جلســـاتی به صورت مجازی 
برگـــزار شـــد و اولیـــن جلســـه حضـــوری هـــم در ایام 
تعطیلات نـــوروز با حضـــور معـــاون اول رئیس جمهور 
برگزار شـــد. در دومین جلســـه دولت در ســـال جدید 
هم گزارشی از مباحث مطرح شـــده در این کارگروه به 
رئیس جمهوری و دیگر اعضای هیأت وزیران ارائه شد. 
اما درباره شـــائبه شـــعاری بودن این اقدام، متأســـفانه 
برخـــی عمدتاً به مســـائل نگاه سیاســـی دارند. شـــاید 
هم ســـابقه برخورد شـــعاری با هدفگذاری های سالانه 
در ایجـــاد ایـــن ذهنیـــت مؤثر بوده کـــه مثـــلاً برخی از 
اقداماتی که صورت می گیرد بیشـــتر شـــعاری است. اما 
با توجه به منظومـــه فکری آقای عـــارف و نتیجه گرایی 
ایشـــان، تلاش بر ایـــن بوده کـــه اگر اقدامی را شـــروع 
می کنند، حتماً آن را به نتیجه برســـانند.    در این میان 
مســـأله مهم میدان دادن به بخش خصوصی اســـت. 
بویـــژه اینکـــه بارها و ســـال ها در این زمینه شـــعار داده 
و حرف زده شـــد و همین باعث شـــده اســـت که امروز 
جلب اطمینـــان بخش خصوصی برای ســـرمایه گذاری 

و کار مولد دشـــوارتر از قبل باشـــد.
حمایـــت از بخـــش خصوصـــی و میـــدان داری آن مورد 
تأکید همه دلســـوزان، کارگزاران و مقامات ارشـــد نظام 
تا دولتمردان و دیگر مدیران و مســـئولان نظام اســـت. 
می دانیـــم که رهبر معظم انقلاب نیز تأکید همیشـــگی 
بـــر این مســـأله دارند. امـــا آنچه بـــه حوزه معـــاون اول 
مربوط می شود، شـــخص دکتر عارف از زمان عهده دار 
شـــدن مســـئولیت، یک اولویت  کاری خـــود را برگزاری 
جلســـات با بخش خصوصـــی یا درباره مســـائل بخش 

خصوصـــی تعریف کردند. 
 

مسأله این است که آیا این جلسات نمود بیرونی 
هم دارد؟

اگـــر فقـــط به جلســـات برگزار شـــده با حضـــور بخش 
خصوصـــی در شـــش ماه گذشـــته نگاه کنیـــم، صحت 

ایـــن ادعا کـــه بخش خصوصـــی اولویت مهـــم دولت و 
معاون اول اســـت و درعین حال نمودهای آن، روشـــن 
می شـــود. به عنوان مثال در آبان ســـال گذشته جلسه 
قابـــل توجهـــی با مدیـــران عامـــل شـــرکت های بزرگ 
پتروشـــیمی برگزار شـــد. در دی ماه ســـال گذشته هم 
جلســـه ای با فعالان و ســـرمایه گذاران بخش خصوصی 
در حوزه گردشـــگری انجام شد که یکی از خروجی های 
این جلســـه افتتاح یکی از بزرگ ترین هتل های کشور، 
یعنی هتل »آراز« بود که نوروز امســـال با سرمایه گذاری 
بخش خصوصـــی و حمایت وزارت میـــراث فرهنگی به 
بهره برداری رســـید. یا در بهمن ماه سال گذشته معاون 
اول رئیس جمهـــور دیـــداری با انجمـــن صادرکنندگان 
خدمـــات فنـــی و مهندســـی داشـــت، در همـــان مـــاه 
جلســـه ای با هیـــأت رئیســـه انجمن صنایع نســـاجی 
کشـــور و جلســـه دیگری با فعالان صنعت آرد کشور در 
اســـفندماه برگـــزار شـــد. در تعطیلات نـــوروز هم آقای 
عـــارف جلســـه بســـیار طولانی با فعـــالان اقتصـــادی و 
مســـئولان منطقه آزاد کیش داشـــتند که در آن بخش 
خصوصـــی و مشـــکلات و طرح هـــای آن محـــور اصلی 
بحث ها بود. درنهایت در ســـفر مازنـــدران هم فعالان و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی حوزه گردشگری بیش 
از دو ســـاعت و نیم با معاون اول رئیس جمهور جلسه 
خصوصی داشـــتند. امـــا همان طور که گفتم، مســـأله 
مهم خروجی این جلسات و نمودهای عینی آن است.
در تمامی این جلســـات عـــلاوه بر اینکـــه دغدغه های 
فعـــالان بخـــش خصوصـــی در حوزه هـــای مختلـــف 
شـــنیده می شـــود، راهکار هـــای ارائـــه شـــده از ســـوی 
آنـــان مـــورد توجه قرار گرفته و بررســـی می شـــود. یکی 
از مأموریت هـــا و دســـتورات دکتـــر عـــارف بـــه معاون 
اقتصـــادی خود بررســـی راهکارهای بخـــش خصوصی 
و عملیاتـــی کـــردن آنهـــا با توجـــه به مقـــدورات دولت 
اســـت. همان طور که نمونه ســـاخت و پیشـــبرد هتل 
»آراز« نشـــان داد، این جلســـات خروجی هـــای خوبی 
دارد که نتایج آن را می توان در گره گشـــایی از مشکلات 
فعـــالان بخـــش خصوصـــی در حوزه هـــای مختلـــف، 
مشـــاهده کرد. در تشـــریح اینکه به دنبـــال تأکید رهبر 
معظـــم انقلاب مبنی بر رفع موانع برای ســـرمایه گذاری 
بخش خصوصی، معـــاون اول رئیس جمهور از روزهای 
اول کاری ایـــن امر را در دســـتورکار قـــرار دادند. این رفع 
موانع، فقط در حوزه داخلی دنبال نمی شـــود، بلکه در 
حـــوزه خارجی هم دنبال می شـــود. در ســـفرهای دکتر 
عارف به ارمنســـتان و قرقیزســـتان و دیگر کشـــورهای 
حوزه تمدنی ما یعنی اوراســـیا، دیدار با ســـرمایه گذاران 
و فعالان اقتصادی ایرانی حاضر در این کشـــورها یکی از 

برنامه هـــای ثابت بوده اســـت. 

باتوجه به اینکه اکنون سایر فرایندهای تصویب 
قوانین یا مقررات هم وجود دارد ، و این کارگروه 

چنین ظرفیتی در قانون ندارد، سازوکار عملیاتی 
شدن مصوبات آن چیست؟

بایـــد دقـــت داشـــت کـــه ایـــن کارگـــروه در چهارچوب 

قوانیـــن، فرآیندها و مقررات کشـــور بایـــد عمل کند. 
ســـازوکار تعیین شـــده بـــرای این کارگـــروه از ایـــن قرار 
اســـت که تصمیمات و مصوبات آن، در کمیسیون های 
دولت از جمله کمیســـیون اقتصادی بررســـی می شود 
و بـــا مصوبـــه این کمیســـیون یا دیگر کمیســـیون های 
دولـــت، در دســـتورکار هیـــأت وزیـــران قـــرار می گیرد 
تـــا در آنجـــا بـــه عنـــوان مصوبـــه دولـــت دربـــاره آنهـــا 
تصمیم گیـــری شـــود. به عبـــارت دیگـــر ایـــن کارگروه 
فرآیندی اســـت که نقش تسهیل کنندگی تحقق شعار 
ســـال را برعهده دارد، نوعی احصای مســـائل و نیازها، 
جمع بنـــدی و کمـــک به تســـریع در تصمیـــم گیری ها 
و تصویب نامه هـــای دولت. برای همین جلســـات این 

کارگروه تـــا پایان ســـال برگزار خواهد شـــد.
 

بخش خصوصی در این کارگروه چه جایگاهی 
دارد؟

 در همه مســـائل مطرح در کارگـــروه، بخش خصوصی 
جایـــگاه ویـــژه ای دارد و در هر تصمیم گیـــری، نظرات 
این بخش اخذ می شـــود. برای این منظـــور معاون اول 
رئیس جمهوری سازوکاری را تعیین کردند که براساس 
آن در هـــر تصمیم و هر موضوعی، تا مدت 1۰ روز نظرات 
بخش خصوصی و ســـایر بخش های مرتبط با موضوع، 
اخـــذ، جمع بندی و به کارگروه ارائه شـــود تا مشـــخص 
شـــود برای تحقق شعار سال چه ســـازوکارهایی باید در 

هر حوزه تعریف شـــود.  

در جلسه این کارگروه و دیگر جلسات، آقای 
عارف بر جذب سرمایه گذاری ایرانیان خارج 

از کشور تأکید کردند. به نظر می رسد این 
اتفاق کار ساده ای نیست و مسیر دشواری 

پیش رو است.
ابتدا باید اشـــاره کرد که دولت و شـــخص معاون 
اول رئیس جمهـــور بارهـــا تأکید کردنـــد که  برای 

هریـــک از ایرانیـــان خـــارج از کشـــور کـــه تمایل 
دارنـــد در وطـــن خود ســـرمایه گذاری کننـــد، دولت 

آمـــاده ارائـــه هرگونـــه همکاری اســـت. امـــا همان طور 
کـــه گفتید، تحقـــق این امر پیـــش نیازهایی نیـــاز دارد 
کـــه مهم ترین آنها ایجـــاد اطمینان، اعتمـــاد و امنیت 
اســـت که ســـرمایه گذار باید داشته باشـــد. سه ضلعی 
اعتمـــاد، اطمینان و امنیت اســـت که باعث می شـــود 
یـــک ســـرمایه گذار ســـرمایه اش را در کشـــور جاری و 

ســـاری کند. با توجه به وفاق حاکم بر کشـــور و مواضع 
مقامات دیگر قـــوا در این زمینه و بالاتـــر از همه، تأکید 
رهبر معظم انقلاب بر ســـرمایه گذاری، به نظر می رسد 
امـــروز زمینـــه جـــذب ســـرمایه گذاری هـــای ایرانیان 
خـــارج از کشـــور بیـــش از هر زمـــان دیگـــری فراهم 
اســـت. ایرانیان خارج از کشـــور هم عرق ملی داشته 

و نشـــان داده انـــد که تمایـــل دارند در کشـــور فعالیت 
کننـــد. بنابراین اگر ســـه رکن مورد اشـــاره حاکم شـــود 
حتماً جذب ســـرمایه ایرانیان خارج از کشور هم روند 
مطلوبـــی خواهد گرفت. بـــار دیگر تأکیـــد می کنم که 

دیگـــر قوا بویژه ســـران قوا هـــم با مواضع خود نشـــان 
داده اند که بـــرای فراهم کردن چنین بســـتری آمادگی 

لازم را دارند.

باتوجه به اینکه مسأله میدان دادن به بخش 
خصوصی بارها مطرح  شده اما کاملاً عملی نشده 

است، از نگاه معاون اول در دولت، الزامات این 
میدان دادن چیست؟ 

 یکی از الزامات تحقق شـــعار سال و میدان داری بخش 
خصوصی، اساســـاً دور شـــدن از حاشـــیه ها است. اما 
متأســـفانه گاه حاشـــیه هایی ایجـــاد می شـــود تـــا یک 
دولتمـــرد نتواند وظایف اصلـــی خود را بـــه خوبی ایفا 
کند. مـــن فکر می کنم همـــه دغدغه دولـــت از جمله 
معاون اول رئیس جمهور دوری از حاشـــیه ها اســـت و 
نباید حاشـــیه ها بر اصـــل کار غلبه پیدا کند. شـــخص 
آقـــای دکتر عارف هم نشـــان داد که دغدغه اش تحقق 
مطالبـــات مـــردم در چهارچوب وظایف دولت اســـت. 
یکـــی از وظایـــف دولـــت هـــم میـــدان دادن به بخش 

است. خصوصی 
 

اساساً در سفر معاون اول رئیس جمهور به 
مازندران چه گذشت؟

اساســـاً ســـفر آقای عارف بـــه مازنـــدران بـــرای افتتاح 
هتـــل »آراز« کـــه با همت بخـــش خصوصـــی و تعاون و 
حمایت وزارت میراث فرهنگی و گردشـــگری ســـاخته 
شـــد، به دعوت وزیر گردشگری و میراث فرهنگی بود. 
جالب اســـت بدانید که ایـــن پروژه بیش از 9۰۰ شـــغل 
ایجاد کـــرده و باعـــث رونق بیش از پیش گردشـــگری 
در شمال کشـــور خواهد شـــد. بنابراین حضور معاون 
اول رئیس جمهـــور از ایـــن منظـــر اهمیـــت داشـــت تا 
بـــه فعالان بخـــش خصوصـــی اطمینان داده شـــود که 
دولتمـــردان به کار و فعالیت آنان اعتقـــاد جدی دارند. 
در همین ســـفر هم جلسه ای سه ســـاعته توسط دکتر 
عـــارف با فعـــالان بخـــش خصوصی حوزه گردشـــگری 
برگزار شـــد. برخـــی از حاضـــران از اینکـــه دولتمردان 
پای صحبت آنان می نشـــینند و نکته برداری می کنند، 

بســـیار راضی بودند. 
 

رویکرد معاون اول رئیس جمهور یا دولت نسبت 
به مسائل اصلی و فرعی چیست؟ چه چیزهایی 

اصلی است و چه چیزهایی مسائل فرعی؟
به طور کلی ایجاد حاشـــیه برای چنین مسائلی همواره 
وجود دارد. امـــا موضوع اصلی و برنامـــه دارای ا ولویت 
معـــاون اول رئیس جمهـــور و همچنین خـــود دولت، 
تقویـــت و حمایت از بخش خصوصی اســـت. بنابراین 
مســـاله اصلی دولت و آقای عـــارف همواره همین بوده 
اســـت. کما اینکـــه در تمـــام تعطیلات نوروز شـــخص 
آقای عارف جلســـات زیادی با فعالان بخش خصوصی 
حوزه های مختلـــف داشـــته اند که امیدواریـــم نتایج 
امید بخشـــی داشته باشـــد و فعالان بخش خصوصی 
ایـــن نتایج را لمس کنند.  معتقدیم حاشـــیه ها نباید 
بـــر متن غلبه پیـــدا کند. رســـانه های مدعـــی اخلاق 
هـــم نباید تحت تأثیـــر بخش هایی از فضـــای مجازی 
قرار بگیرند که بدون نام و نشـــان هســـتند اما ســـعی 
دارنـــد بـــرای دولت حاشیه ســـازی کنند.  خـــط و ربط 
ایـــن بخـــش از فضای مجـــازی مشـــخص اســـت، اما 
رویکـــرد دولت این اســـت کـــه درگیر و دچار حاشـــیه 
نشـــود و شـــخص معاون اول هم در چهارچوب همین 
رویکـــرد اقدامـــات خـــود بـــرای میدانـــداری بخش 
خصوصـــی را دنبـــال خواهد کرد. تمرکـــز بر اهداف 
کلان توسعه ای و مقابله با حاشیه سازی ها یکی از 
راهبردهای دولت اســـت. به نظر می رســـد یکی 
از بزرگ تریـــن چالش ها، حاشیه ســـازی هایی 
اســـت که گاهی اوقـــات توجه ها را از مســـائل 
اصلـــی و کلیدی منحـــرف می کنـــد. در حالی 
که کشـــور بـــا بحران هـــا و چالش هـــای اقتصادی 
پیچیـــده ای روبه رو اســـت که به تدابیر هوشـــمندانه 
و زمان بنـــدی شـــده نیـــاز دارد، تمرکـــز بر مســـائل 
بی اهمیت و حاشیه ای هیچ گونه کمکی به پیشبرد 

اهداف دولـــت نخواهد کرد.
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اخبار

رئیس مجلس:

نظارت ها بر دولت باید برای کمک باشد 
تا مچ گیری

رئیس مجلس شـــورای اســـلامی گفت: »نظارت راهبردی 
بـــر عملکـــرد دولت بـــر عهده  مجلس شـــورای اســـلامی 
و نظـــارت اجرایی بـــر عهده قـــوه قضائیه اســـت. طبیعتاً 
همانگونه کـــه رهبر انقلاب فرمودند همـــه نظارت ها باید 
مؤثر باشـــد و جنبه دســـت گیری و کمک داشـــته باشد تا 
مچ گیـــری و مانع تراشـــی!« به گـــزارش ایرنـــا، محمدباقر 
قالیبـــاف دیـــروز در اولیـــن جلســـه علنـــی مجلـــس در 
ســـال جاری گفت: »تصمیم های خلق الساعه و تغییرات 
پی در پی قوانین و مقررات، ســـرمایه را فراری داده و مردم 
را بـــه امـــور غیرمولد، اما بـــه ظاهر امن تر ســـوق می دهد. 
همچنین ســـخت گیری های بیجای نظارتی یا فرآیندهای 
پیچیده و طاقت فرســـای مجوزدهی، انگیزه ســـرمایه گذار 
را کاهـــش می دهـــد. ما مســـئولان در هر ســـه قـــوه باید از 
صمیـــم قلب باور کنیم این ماییم کـــه باید به دنبال مردم 
بدویـــم، نه مردمی که می خواهند ســـرمایه گذاری کنند.« 
رئیـــس مجلـــس با اشـــاره بـــه نامگذاری امســـال بـــه نام 
»ســـرمایه گذاری برای تولید« از ســـوی مقام معظم رهبری 
گفت: »بدتر از مواجهه شـــعاری و تشریفاتی با شعار سال، 
مواجهه جزیره ای و ناهماهنگ در سیاست گذاری و اجرای 
عناوین سال اســـت، لذا اگر با موضوع سرمایه گذاری برای 
تولید هـــم این گونه برخورد شـــود، هرگز به اهـــداف مورد 
نظر دســـت پیـــدا نمی کنیم.« وی بـــا بیان اینکـــه نظارت 
راهبـــردی بـــر عملکـــرد دولت برعهـــده  مجلس شـــورای 
اســـلامی و نظـــارت اجرایی بـــر عهده قوه قضائیه اســـت، 
توضیـــح داد:» اصـــل 1۷۴ قانون اساســـی تأکیـــد دارد که 
حـــق نظارت قوه قضائیه نســـبت به حســـن جریـــان امور 
و اجرای صحیـــح قوانین در دســـتگاه های اداری از طریق 
ســـازمان بازرســـی کل کشـــور صـــورت می گیـــرد. طبیعتاً 
همانگونه کـــه رهبر انقلاب فرمودند همـــه نظارت ها باید 
مؤثر باشـــد و جنبه دســـتگیری و کمک داشـــته باشـــد تا 

مچ گیری و مانع تراشـــی.«

 

معاون اجرایی رئیس جمهوری:

دولت یکپارچه است

معاون اجرایـــی رئیس جمهوری در واکنش به شـــایعاتی 
مبنـــی بـــر اینکـــه افـــراد دیگـــری در دولت ماننـــد معاون 
راهبـــردی رئیس جمهـــوری باید اســـتعفا دهنـــد، گفت: 
»خیر، اعضای دولت همه ســـر کار هستند و در این زمینه، 
هیچ مشـــکلی وجود ندارد و آقای ظریف شـــرایطش فرق 
می کند.« به گـــزارش ایلنا، محمدجعفر قائم پنـــاه افزود: 
»آقای ظریف شـــرایطش فرق می کند. هرچند ما از رفتن 
ایشـــان ناراحت هســـتیم، اما این، هم تصمیم خودشان 
بوده اســـت، هم به دلیل برخی از مســـائل سیاسی بوده 
اســـت.« وی تأکید کـــرد: »همه اعضای دولـــت یکپارچه و 
حاضر هســـتند و مورد حمایت رئیس جمهوری و مجلس 

قرار دارنـــد. در حال حاضر خبر جدیدی نیســـت.«

 

 حاجی بابایی 
در دیدار با رئیس مجلس عمان:

 مذاکرات غیرمستقیم 
برای مقابله با قلدری های آمریکاست

نایـــب رئیس مجلس شـــورای اســـلامی انجـــام مذاکرات 
غیر مســـتقیم با آمریکا را یک تصمیم در برابر قلدری های 
این کشـــور عنوان کـــرد و گفت: »در شـــرایط فعلی ما تنها 
آماده ایـــم که در موضوع هســـته ای مذاکره کنیم و ســـایر 
مباحث بـــرای ما موضوعیـــت نـــدارد.« به گـــزارش ایرنا، 
محمدرضـــا حاجـــی بابایـــی با اشـــاره بـــه رویکـــرد آمریکا 
نســـبت به برجـــام و گزارش هـــای متوالی آژانـــس انرژی 
اتمـــی درباره وضعیت برجـــام، گفت: »مخالفـــت ایران با 
مذاکرات مســـتقیم بـــا آمریکا به خاطر بدعهـــدی آنان در 
برجـــام اســـت. همچنین شـــاهدیم که آمریـــکا به صورت 
علنی و غیرعلنی اقـــدام به تهدید و تشـــدید تحریم های 
ظالمانـــه می کند.انجام مذاکرات غیر مســـتقیم با آمریکا 
یـــک تصمیـــم در برابـــر قلدری های این کشـــور اســـت از 
طرفـــی دیگر در شـــرایط فعلـــی ما تنهـــا آماده ایـــم که در 
موضوع هســـته ای مذاکـــره کنیم و ســـایر مباحث برای ما 
موضوعیـــت ندارد.« وی بر تعهد ایـــران برای حفظ امنیت 
منطقـــه ای و عدم تمایـــل به تنش در منطقـــه تأکید کرد.

 

عیادت سران دو قوه از مجتبی رحماندوست

رئیس جمهـــوری و رئیـــس مجلس شـــورای اســـلامی روز 
گذشـــته با حضـــور در یکی از بیمارســـتان های تهـــران، از 
مجتبی رحماندوســـت، جانباز دفاع مقـــدس و نماینده 
مردم تهران در مجلس شـــورای اســـلامی عیادت کردند. 
رحماندوســـت بـــه دلیل عـــوارض ناشـــی از جانبـــازی در 

بیمارســـتان بستری شـــده است.

گفت و گو

 رضوانـــه رضایی پـــور- خبرنگار حـــوزه دولت/  پـــس از اعلام »ســـرمایه گذاری برای 
تولید« از ســـوی رهبر معظـــم انقلاب به عنوان شـــعار ســـال جاری، اقدامات دولت 
بـــرای تحقق آن در دســـتورکار قرار گرفت. اولیـــن اقدام تشـــکیل کارگروهی ویژه از 
ســـوی معاون اول رئیس جمهور بود. اما تشـــکیل این کارگروه با این شـــائبه همراه 

شـــد که نکنـــد اقدامی شـــعاری و غیرواقعی باشـــد. برای پاســـخ به این شـــائبه ها و 
نیز تشـــریح اقدامـــات و برنامه های دولت برای تحقق شـــعار ســـال، بویژه اقدامات 
محمدرضـــا عارف معاون اول رئیس جمهور، با علیرضا خامســـیان معاون ارتباطات 

و اطلاع رســـانی دفتر معاون اول گفت و گـــو کرده ایم.

مسأله مهم میدان دادن 
به بخش خصوصی است. 
بویژه اینکه بارها و سال ها 
در این زمینه شعار داده و 

حرف زده شد و همین باعث 
شده است که امروز جلب 
اطمینان بخش خصوصی 

برای سرمایه گذاری و کار مولد 
دشوارتر از قبل باشد.

حمایت از بخش خصوصی 
و میدان داری آن مورد تأکید 

همه دلسوزان، کارگزاران 
و مقامات ارشد نظام تا 

دولتمردان و دیگر مدیران و 
مسئولان نظام است. می دانیم 

که رهبر معظم انقلاب نیز 
تأکید همیشگی بر این مسأله 

دارند. اما آنچه به حوزه معاون 
اول مربوط می شود، شخص 
دکتر عارف از زمان عهده دار 

شدن مسئولیت یک اولویت  
کاری خود را برگزاری جلسات 

با بخش خصوصی یا درباره 
مسائل بخش خصوصی 

تعریف کردند

 پاسخ معاون ارتباطات دفتر معاون اول رئیس جمهور 
به برخی انتقادات

کارگروهتحققشعارسالچهسازوکاریدارد؟
نظرات بخش خصوصی در هر تصمیم گیری اتخاذ می شود


